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:رییس سازمان غذا و دارو

به گزارش پایاه خبری غذا و دارو، محمدرضا شانه ساز روز شنبه در نشست خبری ویدیو کنفرانس که از وزارت بهداشت
برگزار شد، افزود: در زمینه تامین انسولین قلم امسال بیشتر از سال گذشته ارز تخصیص یافته و تامین شده و جلوی قاچاق
.این اقلام نیز گرفته شده است

وی ادامه داد: ی شیطنت رسانهای توسط رسانههای معاند در زمینه انسولین قلم شل گرفته و تقاضای ما از رسانههای
داخل این است که به ما کم کنند. این شبههای معاند شاهد این هستند که مردم ما سالهاست در زمینه دارو و تجهیزات
پزش تحریم هستند و کوچترین موضوع در زمینه تحریم را منعس نمکنند، اما درباره ی خبر دروغ مثل کشف دارو در
دهیم که هیچ کدام از داروهای کشف شده در عراق به هیچ عنوان ایرانکنند. این اطمینان را مس معراق، اخبار دروغ را منع
.نبوده و دستاههای متول این بحث را با دقت و حساسیت رصد کردهاند

معاون وزیر بهداشت بیان کرد: به دلیل کم شدن مسافرتها که به دلیل کرونا در همه کشورها اتفاق افتاده، حت خروج دارو به
صورت مسافری را نیز کمتر شاهد هستیم. از طرف سامانه رصد و ت ت نیز متواند هر داروی را در هر نقطه از دنیا
شناسای کرده و به ما اطلاع مدهد که دارو یا تجهیزات پزش از کدام نقطه از کشور یا کدام بخش از زنجیره تولید یا
.داروخانه خارج شده است

شانه ساز افزود: حت ی قلم از داروهای کشف شده در عراق، ایران نبود و فقط متوانم اظهار تاسف کنم که برخ ردای
مقدس خبرناری را به تن کرده و به دروغ این خبر را منتشر مکنند، در حالیه سازمان غذا و دارو و گمرک بارها اعلام
.کردهاند که این داروها ایران نبوده، اما شبههای معاند خارج روی افار مردم ما کار مکنند

کمبود داروی کاهش یافته است

وی اظهار کرد: در زمینه کمبودهای داروی نیز در حال حاضر آمار کمبودها کاهش یافته است. حدود ی میلیون و ۷۰۰ هزار
دوز واکسن آنفلوآنزا تامین شد که برای گروههای که باید این واکسن را دریافت کنند، از طریق مراکز بهداشت و درمان در
.دسترس قرار مگیرد

فروش ماس بیش از ۱۳۰۰ تومان گران فروش است

رییس سازمان غذا و دارو در پاسخ به سوال درباره قیمت ماس گفت: قیمت ماس ۱۳۰۰ تومان است. به دلیل نظارتها و
کنترلها، قیمت خرید داروخانه و سایر فروشاههای زنجیرهای و تجهیزات پزش نیز کاهش یافته است. البته برخ داروخانهها
ممن است فاکتور خرید گرانتر داشته باشند که اعلام کردیم باید اقلام گران خریده شده را مرجوع کرده و نباید بیش از ۱۳۰۰
تومان بفروشند. فروش ماس بیش از ۱۳۰۰ تومان، گران فروش و تقلب است و برخوردهای تعزیرات انجام مشود. گروههای
.بازرس فعال در سراسر کشور رصد مکنند

وی ادامه داد: این موارد حتما باید به سامانه ۱۹۰ یا معاونتهای غذا و دارو دانشاههای علوم پزش اعلام شود. این طور
.نیست که ماس کم باشد و افراد مجبور باشند گرانتر بخرند. تولید ماس بسیار بالاست و حت روز به روز بیشتر مشود

فاویپیراویر و رمدسیویر در خارج از بیمارستان نباید تجویز شود

 

شانه ساز در پاسخ به سوال درباره داروهای مثل فاویپیراویر و رمدسیویر گفت: پروتلها و دستورالعملها مگویند که
داروهای مربوط به کرونا باید در بیمارستان مصرف شود. در مورد اقلام خوراک هیچ مشل حت برای بخش سرپای هم
نداریم. اگر این داروها بیرون از بیمارستان تجویز مشود، مخالف دستورالعملهای کمیته علم کرونا در حوزه درمان است.
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این داروها نباید در خارج از بیمارستان عرضه شود. البته اگر معاونت درمان یا کمیته علم اعلام کند، برای تامین این اقلام
.داروی در بخشهای غیر بیمارستان نیز مشل نداریم

وی افزود: مردم به هر دلیل از مراجعه به ناصرخسرو باید منع شوند. این اقلام داروی در حال حاضر تامین شده است. حت در
روزهای ابتدای که بحث رمدسیویر مطرح شد، هماران ما به ناصرخسرو رفتند و برخ را بازداشت کردند و مشاهده شد که
آنت بیوتیها را با برچسب رمدسیویر و با قیمتهای بالا مفروشند. از هماران پزش مخواهم که تجویز این داروها را در
خارج از بیمارستان انجام ندهند. به دلیل محدودیتهای حوزه درمان، وقت این دارو در خارج از بیمارستان تجویز شود، بیمار به
.ناصرخسرو مراجعه کرده و در نتیجه داروی تقلب به او مدهند

تولید رمدسیویر ایران

رییس سازمان غذا و دارو در پاسخ به سوال درباره تولید داروی رمدسیویر در داخل کشور اظهار کرد: در حال حاضر سه
شرکت در زمینه تولید رمدسیویر ایران فعال هستند و دو شرکت دیر نیز متقاض تولید هستند. بین چهار تا پنج تولیدکننده که
سه مورد فعال هستند، در این زمینه کار مکنند و مشل برای تامین رمدسیویر در ایران نداریم. حت در اوج بیماری نیز دارو را
.تامین کردهایم. این دارو باید در داخل بیمارستان تجویز و مصرف شود

شیرخش تولید داخل

شانه ساز بیان کرد: بخش از تولید داخل در زمینه دارو و شیرخش و تجهیزات پزش، ارز ۴۲۰۰ تومان مگیرد و بخش
عمده آن از ارز نیمای استفاده مکند. تلاش مکنیم این نوسان کاهش پیدا کند. به دلیل افزایش قابل توجه ارز نیمای، تولید
شیرخش برای تولیدکننده امان پذیر نبود و در نتیجه قیمت بازنری شد. اگر مورد در قالب مصوبات سازمان غذا و دارو
.باشد، قیمت رسم دارد و اگر خارج از آن باشد، تخلف است

جایاه ایران در حوزه داروسازی

وی در پاسخ به سوال درباره جایاه ایران در زمینه دارو اظهار کرد: امتحان سخت و اطمینان بخش را در دوران کرونا پس
دادیم. قبلا هم مگفتیم که تولید داخل بیش از ۹۷ درصد نیاز کشور را تامین مکند. وقت موضوع کرونا پیش آمد، این اثبات
شد که هر داروی که کاندید درمان بیماری کرونا باشد، بلافاصله قادر هستیم آن را در کشور تولید کنیم. این نشان دهنده عمق
دانش داروسازی در کشور است. کمتر کشوری توانست به این سرعت با این روش اقدام کند. این ی از مظاهر اقتصاد
.مقاومت در صنعت داروسازی بود

که در کشور تولیدکننده ندارد نیز روی سایت غذا و دارو اعلام کردیم. حت معاون وزیر بهداشت افزود: همه اقلام داروی
مملهای تغذیهای و ورزش و کم کنندههای درمان نیز اعلام شده و متقاضیان زیادی برای تولید این اقلام تقاضا دادهاند.
.امیدواریم روند تولید این داروها نیز در کشور سرعت بیشتری پیدا کند

رمدسیویر پوشش بیمهای ندارد

شانه ساز گفت: با وجود اینکه ارز نیمای به داروی رمدسیویر تعلق گرفته، قیمت آن کمتر از قیمت جهان است. این دارو
اصولا داروی گران قیمت است. حت بخش را در اعتبارات سازمان غذا و دارو در نظر گرفتهایم. این دارو پوشش بیمهای ندارد،
اما بیمارستانها و دانشاههای علوم پزش این دارو را برای بیماران تامین مکنند. عدم دسترس به دارو ممن است در
.فضاهای خارج از بیمارستان اتفاق بیفتد و در بیمارستانها مشل تامین داروی رمدسیویر وجود ندارد

تولید کیت تشخیص کرونا

رییس سازمان غذا و دارو بیان کرد: به سرعت ظرفیت تولید داخل در انواع کیتها افزایش یافته و در حال حاضر برخ از



مجله خبری غذا و دارو
کمبود داروی کاهش یافته است

https://fdmag.ir/%da%a9%d9%85%d8%a8%d9%88%d8%af-%d8%af%d8%a7%d8%b1%d9%88%db%8c%db%8c-%da%a9%d8%a7%d9%87%d8%b4-%db%8c%d8%a7%d9%81%d8%aa%d9%87-%d8%a7%d8%b3%d8%aa/

Page: 4

تولیدکنندگان متقاض صادرات هستند. این اتفاق در دو تا سه ماه گذشته با کم شرکتهای دانش بنیان و معاونت فناوری
ریاست جمهوری و وزارت بهداشت و سازمان غذا و دارو انجام مشود. برخ نرانها در مورد بعض کیتها وجود دارد که
.به هر حال تولیدکنندگان نتوانند ظرفیت تولید را به اندازه مورد نیاز برسانند که به همین دلیل، برای واردات نیز اقدام کردهایم

بهبود تخصیص و تامین ارز

وی اظهار کرد: از نیمه دوم شهریور ماه با بهبود تخصیص و تامین ارز، نرانهای ما برای تجهیزات پزش برطرف شده و
اولویت اول برای تامین مواد اولیه تولید کنندگان است. نرانهای که مطرح شده مربوط به قبل از این تاریخ است و در حال
حاضر با بهبود تخصیص و تامین ارز، نرانها کاهش یافته است. البته اگر ابراز رضایت مکنیم منوط به استمرار تخصیص و
.تامین ارز است تا مشل ایجاد نشود

در پروتل کرونا وجود ندارد Ivig داروی

گفت: استفاده از این دارو در پروتل کرونا نیست و مستندی هم برای آن Ivig رییس سازمان غذا و دارو درباره تامین داروی
وجود ندارد. به تازگ ی از شرکتها این دارو را تولید کرده و مستندات را به سازمان غذا و دارو داده است. در بهترین شرایط
این شرکت متواند ۲۰ درصد نیاز به این دارو را در شرایط معمول تامین کند. برخ از این اقلام بدون هیچ منبع خاص برای
.بیماران بدحال تجویز مشود و در کمیته علم بارها در این زمینه صحبت شده و همه منابع بین الملل را بررس کردیم

وی ادامه داد: اصولا داروی برای درمان کرونا وجود ندارد و اقلیتها و اکثریتهای موافق و مخالف در مورد برخ داروها
اظهار نظر مکنند. چندین بار ماتبه کردیم و از معاونت درمان و نظام پزش خواستیم به پزشان در مورد تجویز این دارو
.اطلاعات کاف بدهند

ماجرای گران فروش انسولین قلم توسط ی شرکت

شانه ساز گفت: ی شرکت خارج تحت لیسانس در ایران قرار به تولید داشت، اما هنوز تولید را شروع نرده و اصرار داشت
که این دارو را با قیمت سه برابر قیمت در ایران عرضه کند. بر اساس قیمت و اطلاعات که از همه کشورها دریافت کردهایم،
مشاهده شده که قیمت که این شرکت متقاض است، دلیل ندارد. تقاضا کردیم به صورت فوریت وارد شود و چند رقیب نیز
.برای این شرکت وجود دارد

وی ادامه داد: آن شرکت نیز قبول کرده که قیمت را به نصف کاهش بدهد. سال به سال مصرف ویال انسولین در کشور کاهش
پیدا مکند. حداقل کاری که از شرکتها انتظار داریم این است که انسولین قلم را مثل بقیه دنیا به بیماران ما تحویل بدهند تا
.فشار در این شرایط بر دوش کشور و مردم تحمیل نشود. امیدواریم نتایج خوب در این زمینه کسب کنیم

ت جلوگیری از قاچاق دارو با سامانه ت

شانه ساز بیان کرد: برای جلوگیری از قاچاق دارو و پدیده زشت ناصرخسرو، سیستم ت ت راه اندازی شده و این اطلاعات از
طریق این سامانه به ت ت مصرف کنندگان داده مشود. اطلاعات در مورد صحت و سلامت و اصالت دارو از طریق
کدهای درج شده روی دارو به مصرف کننده ارائه شده و تمام مصرف کنندگان تبدیل به بازرسان سازمان غذا و دارو شدهاند.
هر داروی را متوان با پییری از طریق سامانه ت ت، به اصل بودن آن پ برد. برای دارو و مملهای واردات به صورت
.کامل و برای بخش اعظم تولید داخل این اتفاق افتاده است

سلامت و اثربخش داروهای طب سنت باید به اثبات برسد

معاون وزیر بهداشت در پاسخ به سوال خبرنار سلامت ایرنا درباره برخ داروهای طب سنت مورد ادعا برای درمان کرونا
گفت: موارد زیادی در این زمینه مطرح مشود. تایید ی دارو به عنوان ی کالای سلامت محور که هم سلامت و هم ایمن آن
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مورد تایید قرار بیرد و هم اثربخش آن در مطالعات بالین اثبات شده باشد. گزارشهای زیادی داشتیم که برخ داروها مآمد،
اما چون فرآیند علم را برای کسب مجوزهای لازم ط نرده یا افرادی که این ادعا را داشتهاند، از نظر جایاه علم اشراف
.کامل به اینکه از چه روش باید دارو را ثابت کنند، نداشتند و در نتیجه تعداد زیادی به نتیجه نرسیده است

وی ادامه داد: در سازمان غذا و دارو برای داروهای گیاه که ادعای درمان کرونا داشتند، خط ویژهای را ایجاد کردیم. حداقل
سه داروی گیاه مجوز گرفتهاند که متوانند در درمان کرونا موثر باشند. بقیه اقلام نیز اگر مسیر و استاندارد را ط کرده و
.خود را ثابت کنند، مجوزهای لازم را دریافت خواهند کرد

معاون وزیر بهداشت بیان کرد: ما نیز بر این باور هستیم که در طب سنت و ایران ظرفیتهای بالقوه فراوان وجود دارد و اگر
کس در این زمینه صاحب نظر است، باید با روشها و دستورالعملهای استاندارد، خودشان را اثبات کنند. یعن قرار نیست
دارو در جای به صورت مخفیانه به عدهای داده شود و بعد خودشان ادعا کنند که اثربخش بوده است. این روش در هیچ جای
اثربخش است. این داروها باید ایمن باشد و به مصرف کننده آسیب نزند. در مطالعات بالین تواند تایید کند که دارویدنیا نم
.باید این داروها اثبات شوند. این حق بیمار است که اطمینان داشته باشد که دارو ایمن است و اثربخش نیز دارد

نسخه پیچ الترونی در ادامه نسخه نویس الترونی اجرای مشود

رییس سازمان غذا و دارو در پاسخ به سوال دیر خبرنار سلامت ایرنا درباره آخرین وضعیت نسخه پیچ الترونی اظهار
کرد: داروخانهها و آزمایشاهها ی از بخشهای پیش رو در زمینه نسخه پیچ الترونی هستند. باید از ابتدای خط و نسخه
نویس الترونی این اقدام انجام شود تا نسخه پیچ الترونی نیز به سرانجام برسد. برخ سازمانها اعتقاد دارند که نسخه
.باید به صورت کاغذی وارد داروخانه شود

وی ادامه داد: به هر حال در حوزه خدمات الترونی، داروخانهها پیش رو هستند و اعتقاد داریم با اجرای سیستم ت ت، گام
مهم از پروژه نسخه پیچ الترونی به انجام مرسد. البته داروخانهها اعتراضات دارند و معتقد هستند که هزینه آنها دیده
نمشود. همین امروز صبح انجمن داروسازان با ما جلسه داشتهاند و اعلام آمادگ کردهاند. به نظر مرسد جای برای جبران
هزینهها دیده نشده است. البته نسخه پیچ الترونی در ادامه نسخه نویس الترونی است و باید آن بخش انجام شود، تا این
.بخش نیز اجرای شود

انسولین قلم احتار نشده است

شانه ساز در پاسخ به سوال دیر خبرنار سلامت ایرنا درباره خبر منتشر شده مبن بر خبر احتار انسولین قلم گفت: هیچ
احتاری در زمینه انسولین قلم به وجود نیامده بود و ما نیز متعجب شدیم که چطور موضوع با دانشاههای علوم پزش در
میان گذاشته نشده و اطلاع رسان شده است. محمولهای از انسولین قلم مربوط به ی از شرکتهای بزرگ وارد کننده اتفاق
افتاده بود که انحراف دمای داشت و آن شرکت از دو هفته قبل نیز به اداره کل دارو اعلام کرده بود که مخواهد آنها را به
.شرکت سازنده عودت بدهد

وی ادامه داد: برای اینکه مطمئن شویم این داروها مشل دارند، اعلام کردیم که کیفیت آنها دوباره بررس شود. این داروها به
.اشتباه به عنوان داروی احتاری اعلام شده و تمام مستندات آن نیز موجود است

رییس سازمان غذا و دارو اظهار کرد: این داروها جنبه بررس و در حال ارزیاب داشته است. نمدانیم چه کسان اعلام کردهاند
.و بر اساس بررسهای ما، احتاری در این حوزه اتفاق نیفتاده است

شانه ساز گفت: این انسولینهای قلم انحراف دمای داشتند. با توجه به اینکه ارز این دارو داده شده بود و مخواستیم
اطمینان حاصل کنیم که اگر ادعای شرکت درست است، دارو عودت داده شود. خبر احتار انسولین قلم نصفه و نیمه بوده و
.خبر صحیح نبود



مجله خبری غذا و دارو
کمبود داروی کاهش یافته است
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